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Å Stacja Sierpc. PociŃg firmy Arriva do Torunia, przed 

zawieszeniem kursowania poğŃczeŒ. 
 

POğņCZENIA 

Onĵăbydmhd Rhdqobƈ Snqtķ 
itŬmhd vqñbh on dohcdlhh> 
 

WciŃŨ nie przywr·cono poğŃczeŒ miňdzy Toruniem a 

Sierpcem. Ostatnim dniem ich kursowania byğ 18 

marca 2020 r. ï Ograniczenia w rozkğadzie jazdy 

zostağy wprowadzone w marcu 2020 r. w zwiŃzku z 

ogğoszonym stanem epidemii i drastycznym spadkiem 

liczby pasaŨer·w ï m·wi Joanna Parzniewska z firmy 

Arriva, realizujŃcej przewozy kolejowe na 

niezelektryfikowanych trasach wojew·dztwa 

kujawsko-pomorskiego, w tym na wbiegajŃcej do 

wojew·dztwa mazowieckiego linii ToruŒ ï Sierpc.  

    Choĺ w czerwcu 2020 r. Arriva przywr·ciğa 

wiňkszoŜĺ poğŃczeŒ zawieszonych na czas epidemii, to 

na linii ğŃczŃcej ToruŒ z Sierpcem w dalszym ciŃgu nie 

kursujŃ Ũadne pociŃgi. ï Dalsze decyzje bňdŃ 

podejmowane w zaleŨnoŜci od rozwoju sytuacji z 

uwzglňdnieniem moŨliwoŜci przewoŦnika i 

organizatora ï m·wi Parzniewska. 

    Organizatorem niefunkcjonujŃcego od czterech 

miesiňcy poğŃczenia jest wojew·dztwo kujawsko-

pomorskie, ale wojew·dztwo mazowieckie ï w 

granicach kt·rego znajduje siň liczŃcy 10 km fragment 

83-kilometrowej linii ï pokrywa czňŜĺ koszt·w. 

Porozumienie obydwu samorzŃd·w o wsp·lnym 

finansowaniu poğŃczeŒ w relacji ToruŒ ï Sierpc zostağo 

zawarte pod koniec 2011 r. W tegorocznym budŨecie 

wojew·dztwa mazowieckiego zarezerwowano na ten 

cel 220 tys. zğ. 

    ï Porozumienie obowiŃzuje do grudnia 2020 r. 

Dalsze decyzje uzaleŨnione bňdŃ od wojew·dztwa 

kujawsko-pomorskiego oraz moŨliwoŜci realizacji 

poğŃczeŒ przez przewoŦnika ï m·wi Marta Milewska z 

samorzŃdu wojew·dztwa mazowieckiego. ï Aktualnie 

oczekujemy na stanowisko samorzŃdu wojew·dztwa 

kujawsko-pomorskiego co do dalszego funkcjonowania 

poğŃczenia. 

    Na zadane przez dwumiesiňcznik ĂZ Biegiem Szynò 

pytania o przyszğoŜĺ poğŃczeŒ na linii ToruŒ ï Sierpc 

samorzŃd wojew·dztwa kujawsko-pomorskiego nie 

odpowiedziağ. W czerwcu 2016 r. do wğadz tego 

regionu trafiğa poparta przez 2300 os·b petycja z 

wnioskiem poprawň sğabej oferty przewozowej miňdzy 

Toruniem a Sierpcem poprzez zwiňkszenie liczby 

pociŃg·w. SamorzŃd odpowiedziağ, Ũe ĂwielkoŜĺ 

prognozowanego potoku na tej trasie nie uzasadnia 

obecnie zwiňkszenia liczby poğŃczeŒ kolejowychò, 

dodajŃc Ũe Ăz uwagi na rozproszonŃ sieĺ osadniczŃ w 

regionie oraz r·Ũne kierunki i cele podr·Ũy, najbardziej 

efektywnym Ŝrodkiem transportu w tej czňŜci 

wojew·dztwa jest komunikacja autobusowaò. Å 
 

MODERNIZACJE 

Odĵmd rytek`cx v OJO OKJ> 
 

Czy sp·ğce PKP Polskie Linie Kolejowe uda siň uniknŃĺ luki inwestycyjnej w 

okresie przejŜciowym miňdzy perspektywami finansowymi Unii Europejskiej 

na lata 2014-2020 i 2021-2027? 

    Przy poprzednim przeğomie sp·ğka PKP PLK w pierwszych latach 

perspektywy 2014-2020 skupiağa siň przede wszystkim na nadganianiu 

op·Ŧnionych przedsiňwziňĺ z perspektywy 2007-2013, jednoczeŜnie 

zaniedbujŃc rozpoczynanie nowych projekt·w. ï ZastaliŜmy puste szuflady, 

jeŜli chodzi o projekty PKP PLK na nowŃ perspektywň unijnŃ ï skarŨyğ siň w 

2016 r. minister infrastruktury Andrzej Adamczyk, tym samym tğumaczŃc siň 

z inwestycyjnego doğka w trzecim roku perspektywy 2014-2020. 

    Tym razem ma byĺ inaczej: ï Szuflady z projektami na kolejne lata mamy 

peğne ï zapewniğ w maju 2020 r. czğonek zarzŃdu PKP PLK Arnold Bresch na 

Europejskim Kongresie Gospodarczym w Katowicach. ï JuŨ kilka lat temu 

podjňliŜmy dziağania w tym kierunku, by ogğaszaĺ i rozstrzygaĺ przetargi juŨ 

w pierwszym roku nowej perspektywy. 

    W obliczu tych deklaracji dwumiesiňcznik ĂZ Biegiem Szynò zapytağ w 

sp·ğce PKP PLK, dla jakich przedsiňwziňĺ dokumentacja projektowa jest juŨ 

gotowa, umoŨliwiajŃc rozpoczňcie prac modernizacyjnych w 2021 r.  

    ï Od 2017 r. przygotowane sŃ studia wykonalnoŜci i dokumentacje 

projektowe do realizacji. Sp·ğka na koniec 2020 r. zamierza dysponowaĺ 

dokumentacjŃ dla 22 nowych projekt·w inwestycyjnych o szacunkowej 

wartoŜci okoğo 20 mld zğ ï zapewniğ rzecznik prasowy PKP PLK Mirosğaw 

Siemieniec, wymieniajŃc konkretne przedsiňwziňcia. To miňdzy innymi:  

Å modernizacja Magistrali Wňglowej na terenie wojew·dztwa pomorskiego, 

kujawsko-pomorskiego i ğ·dzkiego,  

Å modernizacja odcinka Katowice ï Bňdzin,  

Å modernizacja ciŃgu Tychy ï Zebrzydowice, 

Å modernizacja linii Wrocğaw ï OleŜnica ï Kluczbork, 

Å modernizacja towarowej obwodnicy Poznania, 

Å modernizacja linii KrzyŨ ï Gorz·w Wielkopolski, 

Å modernizacja linii Nysa ï Brzeg, 

Å rewitalizacja linii Kartuzy ï Sierakowice, 

Å przebudowa stacji Mysğowice i Gliwice Ğabňdy, 

Å budowa linii do portu lotniczego Modlin, 

Å budowa ğŃcznicy Jedlicze ï Szebnie. Å 
 

RUCH 

Objazdowe obiegi Kolei Mazowieckich 
 

W zwiŃzku z wstrzymanym ruchem na modernizowanych odcinkach Warka ï 

Radom i Otwock ï Pilawa, utrudnione jest przesyğanie skğad·w miňdzy 

sekcjami napraw i eksploatacji taboru Kolei Mazowieckich Warszawa 

Groch·w i Warszawa Ochota a liniami na poğudniu wojew·dztwa: Pilawa ï 

Dňblin, Dňblin ï Radom, Radom ï Drzewica i Radom ï SkarŨysko-Kamienna 

(na poğudnie od stolicy nie istnieje Ũadna sekcja taborowa mazowieckiego 

przewoŦnika). Zespoğy EN57 do obsğugi powyŨszych tras sŃ dostarczane 

jedynym bezpoŜrednim pociŃgiem relacji Warszawa Zachodnia ï Dňblin: 

kursuje on w popoğudniowym szczycie, omijajŃc zamkniňty odcinek Otwock 

ï Pilawa przez Sulej·wek MiğosnŃ i wschodniŃ obwodnicň towarowŃ stolicy. 

Koleje Mazowieckie do przerzucania taboru wykorzystujŃ r·wnieŨ wieczorny 

pociŃg ğŃczŃcy Warszawň z G·rŃ KalwariŃ: po skoŒczeniu biegu skğad jest 

podsyğany nieuŨywanym w ruchu pasaŨerskim odcinkiem do Pilawy, gdzie 

wğŃcza siň do obsğugi poğŃczeŒ na poğudniu wojew·dztwa. W kierunku 

Warszawy tabor przesyğany jest obydwiema trasami we wczesnych godzinach 

porannych. 

    Z powodu rozpoczňtej w poğowie czerwca 2020 r. przebudowy mostu na 

linii z Nasielska do Sierpca zamkniňto szlak RaciŃŨ ï Sierpc (na tym odcinku 

kursujŃ autobusy zastňpcze). W tej sytuacji przestağo byĺ moŨliwe 

obsğugiwanie linii Nasielsk ï PğoŒsk ï RaciŃŨ ï Sierpc i Sierpc ï Pğock ï 

Kutno powiŃzanymi obiegami szynobus·w z sekcji napraw i eksploatacji 

taboru w Tğuszczu. PrzewoŦnik zdecydowağ wiňc, Ũe czňŜĺ szynobus·w, kt·re 

normalnie stacjonujŃ w Tğuszczu, tymczasowo zostanie przeniesiona: ï Do 

koŒca sierpnia 2020 r. pojazdy obsğugujŃce ciŃg Sierpc ï Pğock ï Kutno bňdŃ 

serwisowane w sekcji napraw i eksploatacji taboru w Sochaczewie ï m·wi 

Donata Nowakowska z Kolei Mazowieckich. Z Sochaczewa do Kutna tabor 

musi byĺ podsyğany na odlegğoŜĺ 72 km, podczas gdy dojazd do Kutna z 

Tğuszcza wymagağby obecnie pokonywania aŨ 170 km. Å  
 
 



INFRASTRUKTURA 

Kolej minus, droga plus 

 

ï Po przeczytaniu artykuğu w ostatnim numerze ĂZ Biegiem 

Szynò wysğaliŜmy protest w sprawie przebiegu drogi 

wojew·dzkiej 627 ï m·wi prezes Fundacji ProKolej Jakub 

Majewski. Organizacja sprzeciwia siň dalszemu wytyczaniu 

nowego przebiegu drogi Ŝladem zlikwidowanej linii kolejowej 

miňdzy MağkiniŃ a Sokoğowem Podlaskim (fragment dawnego 

ciŃgu Siedlce ï Ostroğňka). Dotychczas droga wojew·dzka 

pochğonňğa 16-kilometrowy odcinek linii kolejowej z Mağkini 

do Kosowa Lackiego wraz z mostem kolejowo-drogowym na 

Bugu, w miejscu kt·rego zbudowano przeprawň drogowa. 

    Obecnie na zlecenie Mazowieckiego ZarzŃdu Dr·g 

Wojew·dzkich trwa opracowywanie projektu budowy drogi 

627 na dalszym, 20-kilometrowym odcinku Kos·w Lacki ï 

Sokoğ·w Podlaski. PoczŃtek prac budowlanych jest planowany 

na 2023 r. W piŜmie skierowanym do MZDW Fundacja 

ProKolej zwraca uwagň, Ũe odbudowa linii kolejowej miňdzy 

MağkiniŃ a Sokoğowem Podlaskim znalazğa siň wŜr·d 

priorytetowych koncepcji programu Kolej Plus, przyjňtego w 

grudniu 2019 r. uchwağŃ rady ministr·w. 

    W odpowiedzi wicedyrektor MZDW Tomasz DŃbrowski 

stwierdziğ, Ũe nie widzi Ũadnych podstaw do uwzglňdnienia 

protestu: ĂSkoro rada ministr·w wskazuje na budowň nowej 

linii kolejowej, to przebieg tej linii nie bňdzie kolidowağ ze 

Ŝladem drogi wojew·dzkiej 627 ï nie zakğadamy, aby rada 

ministr·w podjňğa decyzjň o rozbi·rce kilkunastu kilometr·w 

drogi. Tym samym, jeŨeli rada ministr·w widzi moŨliwoŜĺ 

r·wnolegğego poprowadzenia linii kolejowej do drogi 

wojew·dzkiej 627, to takie rozwiŃzanie powinno mieĺ 

analogicznie przyjňte zağoŨenia na odcinku od Kosowa 

Lackiego do Sokoğowa Podlaskiegoò. Å 
 

Wiňcej o inwestycjach drogowych, kt·re niszczŃ linie kolejowe, 

w artykule ĂWalcem po torachò na kolejnych stronach Ʒ  
 
 

PRZEWOZY TOWAROWE 

L`fhrsq`k` ady snv`qñv 
 

ĞŃczŃca aglomeracje ŜlŃsko-dŃbrowskŃ i warszawskŃ 

Centralna Magistrala Kolejowa ma zostaĺ zamkniňta dla 

pociŃg·w towarowych. Wedğug zamierzeŒ sp·ğki PKP Polskie 

Linie Kolejowe, nastŃpi to w grudniu 2023 r. wraz ze 

zwiňkszeniem prňdkoŜci maksymalnej na tym ciŃgu z 160-200 

km/h do 250 km/h. ĂW tych warunkach prowadzenie ruchu 

towarowego pozostanie utrudnioneò ï tğumaczy centrala PKP 

PLK w piŜmie, kt·re trafiğo do przewoŦnik·w towarowych. 

    Jak przekonuje sp·ğka PKP PLK, w godz. 5.00-23.00 

przepustowoŜĺ na magistrali bňdzie wykorzystana Ăniemal w 

peğniò przez pociŃgi pasaŨerskie, natomiast w godz. 23.00-5.00 

Ăprzewidziano zarzŃdzenie nocnej przerwy technologicznej w 

celu wykonywania niezbňdnych prac utrzymaniowych oraz 

przeglŃdu uŨytkowanej infrastrukturyò. Od 2023 r. cağy ruch 

towarowy ma wiňc zostaĺ przerzucony na liniň biegnŃcŃ przez 

Czňstochowň, Piotrk·w Trybunalski, Koluszki i Skierniewice 

(w relacjach miňdzy G·rnoŜlŃskim Okrňgiem Przemysğowym 

a centralnŃ PolskŃ) oraz na ciŃg przez Olkusz i Tunel (w 

kierunku Kielecczyzny, Ziemi Radomskiej i Lubelszczyzny).     

    Wedğug PKP PLK, skğady towarowe jeŨdŨŃce z prňdkoŜciŃ 

100-120 km/h utrudniağyby kursowanie szybkich pociŃg·w 

pasaŨerskich. Tymczasem na liniach duŨych prňdkoŜci w 

Niemczech ruch towarowy prowadzony jest w porze nocnej. 

Na przykğad na 327-kilometrowej linii  Hannover ï W¿rzburg, 

na kt·rej obowiŃzuje prňdkoŜĺ maksymalna 280 km/h, w 

kaŨdŃ noc przejeŨdŨa 26 skğad·w towarowych. 

    W przyjňtej w 1970 r. decyzji Ministerstwa Komunikacji o 

budowie Centralnej Magistrali Kolejowej zapisano, Ũe Ăbňdzie 

ona nowoczesnŃ, dwutorowŃ, zelektryfikowanŃ liniŃ kolejowŃ 

przystosowanŃ do szybkiego ruchu pasaŨerskiego i 

towarowegoò. Å 
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POLITYKA 

Autostradowy zgrzyt na lewicy 
 

Europosğowie Sojuszu Lewicy Demokratycznej Bogusğaw Liberadzki 

i Marek Balt zaapelowali do rzŃdu, by w wakacyjne weekendy 

otworzyĺ bramki na autostradach i zrezygnowaĺ z pobierania opğat. 

Postulat ten nie spotkağ siň z entuzjazmem koalicjant·w z Partii 

Razem, kt·rzy opowiadajŃ siň za wspieraniem transportu publicznego. 

    Otwieranie bramek na autostradzie A1 miňdzy Toruniem a 

Tr·jmiastem byğo stosowane w wakacyjne weekendy za rzŃd·w 

Platformy Obywatelskiej. Ten upominek dla kierowc·w wiŃzağ siň z 

koniecznoŜciŃ wypğaty prywatnemu koncesjonariuszowi autostrady 

rekompensaty za utracone wpğywy. W 2015 r. przeznaczono na ten cel 

50 mln zğ. Kwota ta stanowi r·wnowartoŜĺ koszt·w budowy 

obwodnicy mağego miasta lub rewitalizacji linii kolejowej. Å 
 
 

 

POğņCZENIA 

SKJ m` jnmhdb ōvh`s` 
 

KursujŃcy na trasie PoznaŒ ï Warszawa ï Lublin ï Rzesz·w ï Zag·rz 

pociŃg TLK ĂWetlinaò w wakacyjne weekendy ma relacjň wydğuŨanŃ 

do stacji Ğupk·w. Stacja ta zlokalizowana jest w liczŃcej zaledwie 22 

mieszkaŒc·w osadzie Stary Ğupk·w, poğoŨonej u st·p Przeğňczy 

Ğupkowskiej na styku Bieszczad·w i Beskidu Niskiego. Jednym z 

nielicznych budynk·w w Starym Ğupkowie jest schronisko 

turystyczne ĂChata na koŒcu Ŝwiataò. Z Zag·rza do Ğupkowa pociŃg 

jedzie liniŃ kolejowŃ, na kt·rej poza sezonem letnim nie kursujŃ 

pociŃgi pasaŨerskie. Linia ta biegnie dolinŃ rzeki Osğawy przez 

RzepedŦ i KomaŒczň. Podr·Ũ ĂWetlinŃò do stacji Ğupk·w z 

Warszawy Centralnej zajmuje 10 godz. 38 min., a z Poznania 

Gğ·wnego 15 godz. 8 min. Cağa trasa pociŃgu z Poznania do Ğupkowa 

liczy 893 km. Å 
 
 
 

 
 

 

 
 

 
 

 

 
 

 
 

 
 

 

 
 

 
 

 

 
 

 

 

 
 

 

 
 

 
 

 

 
 

 
 

 
 

 

 
 

 
 

 

 
 

 
 

 
 

 

 
 

 
 

 

 
 

 
 

 
 

 

 
 

 
 

 
 

 

 
 

 
 

 

 
 

 
 

 
 

 

 
 

 
 

 

 
 

 
 

 
 

 

 
 

 
 

 

 
 

 
 

 

w hiszpaŒskim Banco Santander oraz w szwajcarsko-holenderskiej 

firmie doradczej KPMG. 

    WiňkszoŜciowym udziağowcem sp·ğki Polregio (do stycznia 2020 r. 

dziağajŃcej pod nazwŃ Przewozy Regionalne), jest rzŃdowa Agencja 

Rozwoju Przemysğu. Decyzjň o powoğaniu Martyniuka na stanowisko 

prezesa Polregio podjňğa rada nadzorcza Polregio, kt·rej 

przewodniczŃcym jest dr Konrad Trzonkowski, obecnie dyrektor 

zarzŃdzajŃcy ARP, a wczeŜniej pracownik bank·w HSBC, Santander i 

BNP Paribas. 

    To nie pierwszy przypadek obejmowania kierowniczych stanowisk 

na kolei przez menadŨer·w wywodzŃcych siň z bank·w i instytucji 

finansowych. W latach 2012-2016 sp·ğkami kolejowymi rzŃdziğa duŨa 

grupa wsp·ğpracownik·w prof. Leszka Balcerowicza z dr. Jakubem 

Karnowskim na czele, kt·ry od 2012 do 2015 r. byğ prezesem PKP 

(wczeŜniej pracowağ miňdzy innymi w NBP, Banku światowym i 

Towarzystwie Funduszy Inwestycyjnych PKO). RzŃdzŃcy kolejŃ 

finansiŜci byli nazywani przez kolejarzy Ăbankomatamiò. 

    W okresie rzŃd·w bankomat·w na kolei, od lutego 2014 r. do 

marca 2016 r., prezesem Przewoz·w Regionalnych byğ Tomasz 

Pasikowski, wczeŜniej czğonek zarzŃdu Narodowego Banku Polskiego 

(2001-2007) oraz dyrektor zarzŃdzajŃcy BRE Banku (2007-2014). To 

za kadencji Pasikowskiego, w poğowie 2015 r., podjňta zostağa decyzja 

o likwidacji sieci poğŃczeŒ InterRegio. DziŜ Pasikowski peğni funkcjň 

prezesa Miejskich WodociŃg·w i Oczyszczalni w GrudziŃdzu. Å 

 
 

Å Artur Martyniuk,  

nowy prezes Polregio. 

 

 

 
 

 
 

 

LUDZIE 

Cqtf` jnkdi a`mjnl`sñv 
 

W maju 2020 r. prezesem sp·ğki 

Polregio, najwiňkszego pasaŨerskiego 

przewoŦnika kolejowego, zostağ Artur 

Martyniuk. Przed objňciem tego 

stanowiska Martyniuk byğ dyrektorem 

w dziale doradztwa finansowego w 

gigancie doradczym Deloitte, wczeŜniej 

pracowağ w szwajcarskim oddziale 

amerykaŒskiego banku Goldman Sachs, 

 



Walcem po torach 
Kolejne inwestycje cqnfnvd ră qd`khynv`md tak, by przy okazji cnjnm`ą
zniszczenia linii kolejowych. A wszystko odbywa rhĕ y` yfncă Grupy PKP 
__________________________________________________________________________________________________________________ 

 

 
 

Å Nowy przebieg drogi krajowej 26 przez MyŜlib·rz zostağ wytyczony Ŝladem tor·w: 

budowa drogi przy budynku myŜliborskiego dworca kolejowego. KwiecieŒ 2020 r. 
 

 

Fot. Piotr Skotarczak 
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Minister infrastruktury Andrzej Adamczyk 

m·wi o odbudowie kolei, a podlegajŃca mu 

Generalna Dyrekcja Dr·g Krajowych i 

Autostrad wytyczajŃc nowe drogi, przerywa 

nieczynne linie kolejowe, na zawsze grzebiŃc 

ich szanse na powr·t do Ũycia. 
 

Zniszczony priorytet 
    Jest poğowa paŦdziernika 2018 r., minister 

infrastruktury wraz z premierem Mateuszem 

Morawieckim uroczyŜcie ogğaszajŃ  program 

Kolej Plus: ï Odbudujemy zniszczone i 

zbudujemy nowe linie kolejowe ï zapewnia 

Andrzej Adamczyk na peronie w Jasienicy 

koğo Woğomina. Gdy minister wypowiada te 

sğowa, kilkaset kilometr·w dalej maszyny 

budowlane wğaŜnie niszczŃ nasyp 

zlikwidowanej linii kolejowej ŧnin ï Szubin. 

śladem tor·w zdemontowanych w 1993 r. 

Generalna Dyrekcja Dr·g Krajowych i 

Autostrad wytyczyğa bowiem trasň szybkiego 

ruchu.  

    Rozpoczňta w 2017 r. budowa kujawsko-

pomorskiej czňŜci drogi ekspresowej S5 

ğŃczŃcej PoznaŒ z BydgoszczŃ poŨarğa liniň 

kolejowŃ ŧnin ï Szubin na odcinku o 

dğugoŜci 6 km. NiezraŨone tym problemem 

Ministerstwo Infrastruktury umieŜciğo 

koncepcjň odtworzenia tej linii wŜr·d 21 

priorytet·w programu Kolej Plus. 

Rewitalizacja linii, kt·ra miağaby zapewniĺ 

poğŃczenie ŧnina z BydgoszczŃ, w praktyce 

bňdzie jednak wymagaĺ wybudowania jej w 

nowym przebiegu, kt·ry ominie drogň S5. 
 

FvñŪcŪ cn sqtlmx 
    JesieniŃ 2017 r. w trakcie budowy drogi 

ekspresowej S6 miňdzy Szczecinem a 

Koszalinem zniknŃğ kilkusetmetrowy 

fragment nieczynnej linii kolejowej Worowo 

Pomorskie ï Pğoty ï Wysoka KamieŒska. Pas 

tej linii zostağ uŨyty do przeprowadzenia pod 

trasŃ szybkiego ruchu drogi wojew·dzkiej 

108 i uproszczenia jej przebiegu. Wbiğo to 

gw·ŦdŦ do trumny jedynego ciŃgu 

kolejowego, kt·ry dawağ moŨliwoŜĺ dojazdu 

do portu w świnoujŜciu z pominiňciem 

aglomeracji szczeciŒskiej (takie ciŃgi nie 

tylko zwiňkszajŃ sp·jnoŜĺ sieci kolejowej, 

ale sŃ teŨ miňdzy innymi potrzebne przy 

przewozie ğadunk·w niebezpiecznych i 

ponadgabarytowych). 

    Drogowcy podkreŜlajŃ, Ũe decyzji o 

przecinaniu linii kolejowych nie podejmujŃ 

samowolnie: ï W sytuacji kiedy planowana 

trasa przebiega przez teren bňdŃcy w 

zarzŃdzie PKP, przesyğamy dokumentacjň do 

zaopiniowania wğaŜnie do PKP ï informuje 

rzecznik prasowy GDDKiA Szymon 

Piechowiak. ï W zaleŨnoŜci od stanowiska 

PKP i plan·w dla danej trasy kolejowej, 

decydujemy o budowie wiaduktu lub o 

przeciňciu czy zajňciu pasa linii kolejowej. 
 

Przecinamy linie kolejowe 
    W maju 2019 r. zachodniopomorski 

oddziağ GDDKiA zleciğ budowň obwodnicy 

w MyŜliborzu, dziňki kt·rej droga krajowa 26 

zostanie wyprowadzona ze Ŝcisğego centrum 

miasta (gdzie przebiega miňdzy innymi przez 

utrudniajŃcŃ przejazd ciňŨar·wek zabytkowŃ 

bramň miejskŃ). Nowy przebieg drogi 26 na 

terenie MyŜliborza powstaje w Ŝladzie 

nieczynnej linii  kolejowej Stargard ï Pyrzyce 

ï MyŜlib·rz ï Kostrzyn. Pod asfaltem znika 

odcinek linii o dğugoŜci ponad 3 km wraz z 

trzykierunkowŃ stacjŃ wňzğowŃ MyŜlib·rz, z 

kt·rej ostatni pociŃg pasaŨerski odjechağ w 

1999 r. 

    W Grupie PKP o przyszğoŜci 

zlikwidowanych i nieuŨywanych linii  

decyduje sp·ğka PKP Polskie Linie 

Kolejowe: ï Kwestie zwiŃzane z planami 

przywr·cenia nieczynnych szlak·w do 

systemu sieci kolejowej i wynikajŃcych z tego 

uzgodnieŒ z zarzŃdcami dr·g w kontekŜcie 

planowanych inwestycji drogowych leŨŃ po 

stronie sp·ğki PKP PLK, kt·ra analizuje 

moŨliwoŜci wykorzystywania danej linii w 

przyszğoŜci ï m·wi rzecznik PKP Michağ 

Stilger.  

    Bywa, Ũe Grupa PKP najpierw daje zielone 

Ŝwiatğo na przerwanie korytarza linii 

kolejowej, a potem zaczyna myŜleĺ o jej 

reaktywacji. Na poczŃtku 2020 r. ï wkr·tce 

po tym, gdy sprzňt drogowc·w zaczŃğ 

rozjeŨdŨaĺ myŜliborskŃ stacjŃ kolejowŃ ï w 

sp·ğce PKP PLK powstağ dokument 

ĂZamierzenia inwestycyjne w perspektywie 

2021-2027ò, w kt·rym znalazğa siň miňdzy 

innymi koncepcja rewitalizacji linii Stargard 

ï Pyrzyce ï MyŜlib·rz. Problem w tym, Ũe w 

MyŜliborzu brak jest rezerwy terenu pod 

wytyczenie nowego przebiegu linii 

kolejowej. I niestety nie jest to jedyna 

przeszkoda dla powrotu pociŃg·w do stolicy 

67-tysiňcznego powiatu. 

    Kilka kilometr·w przed MyŜliborzem linia 

kolejowa biegnŃca ze Stargardu zostağa juŨ 

przerwana podczas zrealizowanej w latach 

2007-2010 budowy drogi ekspresowej S3: w 

pobliŨu stacji Gğaz·w zniszczony zostağ 

kilkusetmetrowy odcinek linii ï w jego 

miejscu powstağ wňzeğ drogi krajowej 26 z 

drogŃ szybkiego ruchu S3. 
 

Oqydqv`m` bhăfĵnōą 
    Droga ekspresowa S3 na liczŃcym 85 km 

odcinku miňdzy Szczecinem a Gorzowem 

Wielkopolskim przerwağa wszystkie 

napotkane ciŃgi kolejowe: opr·cz linii 

Stargard ï MyŜlib·rz, trasa szybkiego ruchu 

przeciňğa korytarze nieczynnych linii Pyrzyce 

ï Gryfino, Pyrzyce ï Godk·w oraz Gorz·w 

Wielkopolski ï MyŜlib·rz. 

    Paradoksalnie budowa drogi S3 najpierw 

na kr·tko przedğuŨyğa Ũycie linii  biegnŃcej z 

Gorzowa Wielkopolskiego do MyŜliborza. 

Decyzja o likwidacji tego 48-kilometrowego 

ciŃgu zostağa wydana przez Ministerstwo 

Infrastruktury w 2005 r. Jednak trzy lata 

p·Ŧniej firma Berger Bau, rozpoczynajŃc 

budowň drogi S3, zwr·ciğa siň do PKP z 

proŜbŃ o udostňpnienie linii w celu dowozu 

materiağ·w budowlanych. Firma Berger Bau 

na wğasny koszt wykonağa warte 1,5 mln zğ 

prace przywracajŃce przejezdnoŜĺ linii na 

odcinku od Gorzowa Wielkopolskiego do 

poğoŨonej przed MyŜliborzem miejscowoŜci 

świŃtki. Od marca 2009 r. do paŦdziernika 

2010 r. po oficjalnie zlikwidowanej linii 

kursowağy pociŃgi dowoŨŃce kruszywo na 

budowň drogi ekspresowej. 

    Ostatecznie ciŃgğoŜĺ korytarza linii 

kolejowej Gorz·w Wielkopolski ï MyŜlib·rz 

zostağa przerwana podczas rozbudowywania 

gorzowskiej obwodnicy: przedsiňwziňcie 

zrealizowane w latach 2014-2017 objňğo 

swoim zakresem poszerzenie drogi S3, 

rozbudowň wňzğa Gorz·w Wielkopolski 

Zach·d oraz zr·wnanie z ziemiŃ kilkuset Ʒ



 
 

Å Linia kolejowa Bojanowo ï G·ra w miejscu przeciňcia przez drogň ekspresowŃ S5. 

 

 

DLA ăZ BIEGIEM SZYNó: 
 

ƏSzkodliwa  
zmiana przeznaczeniaƍ 
 

dr JAKUB MAJEWSKI 
prezes Fundacji ProKolej 
 

Najbardziej szkodliwym skutkiem 
likwida cji czy nawet punktowego 
przerywania ciŌgġoťci nieczynnych linii 
kolejowych jest zmiana przeznaczenia 
terenu. Trzeba bowiem pamiőtał,  
űe od strony prawnej linia ð nawet 
nieuűywana, zaroťniőta czy rozkradziona - 
wciŌű formalnie jest infrastrukturŌ 
kolejowŌ. Moűna jŌ zatem odbudował 
bŌdů wyremontował,  przywracajŌc  
do ruchu bez bardzo skomplikowanych 
procedur administracyjnych.  
Jeťli natomiast usankcjonujemy likwidacjő 
jakiegokolwiek fragmentu nieuűywanego 
szlaku, przywr·cenie mu funkcji wymaga 
przygotowania projektu i skompletowania 
dokument·w takich jak decyzja 
ťrodowiskowa, decyzji lokalizacyjn a  
i pozwolenie na budowő.  
I co najwaűniejsze,  odtworzenie w tej 
formule niczym nie r·űni siő od budowy 
nowej infrastruktu ry i caġoťł musi speġniał 
wsp·ġczesne wymagania i normy.  
W rezultacie lawinowo  rosnŌ koszty,  
co w przypadku wiőkszoťci poġŌcześ 
lokalnych przekreťla szanse na ich 
rewitalizacjő.  
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Ʒ metr·w nasypu kolejowego i wiaduktu nad 

ul. KostrzyŒskŃ, kolidujŃcych z inwestycjŃ 

GDDKiA. Dzieğa zniszczenia dopeğniğa 

Grupa PKP, w 2018 r. rozbierajŃc pobliski 

wiadukt, kt·rym linia Gorz·w Wielkopolski 

ï MyŜlib·rz przechodziğa nad liniŃ Gorz·w 

Wielkopolski ï Kostrzyn. 
 

Ady ōk`ct 
   ï Celem prawidğowego wytrasowania 

nowych dr·g analizujemy lokalne, 

wojew·dzkie i krajowe dokumenty 

planistyczne ï zapewnia Szymon Piechowiak 

z Generalnej Dyrekcji Dr·g Krajowych i 

Autostrad. 

    Najwiňksze nagromadzenie przypadk·w 

przerywania korytarzy kolejowych przez 

nowe drogi ma miejsce na Pomorzu 

Zachodnim, mimo Ũe obowiŃzujŃcy od 2010 

r. Plan Zagospodarowania Przestrzennego 

Wojew·dztwa Zachodniopomorskiego 

zawiera zapis rekomendujŃcy Ăzachowanie 

Ŝladu komunikacyjnego wraz z infrastrukturŃ 

wszystkich linii kolejowych z moŨliwoŜciŃ 

odtworzenia poğŃczeŒò w celu Ăochrony 

przed zmianŃ przeznaczenia i 

wykorzystaniem na inne celeò.  

    PowyŨsze zalecenie ignorowane jest 

jednak nie tylko przez GDDKiA, ale nawet 

przez Zachodniopomorski ZarzŃd Dr·g 

Wojew·dzkich. W lipcu 2019 r. zrealizowana 

zostağa wsp·lna inwestycja ZZDW i miasta 

Barlinek ï wybudowany zostağ nowy 

przebieg drogi wojew·dzkiej 151, kt·ry 

wyprowadziğ ze Ŝcisğego centrum samochody 

jadŃce tranzytem, ale jednoczeŜnie pogrzebağ 

szanse na powr·t kolei do 14-tysiňcznego 

Barlinka. Nowy dwukilometrowy odcinek 

drogi 151 poprowadzono przez miasto 

wykopem zlikwidowanej linii kolejowej 

Choszczno ï Barlinek ï MyŜlib·rz. Obecnie 

o przejňcie teren·w PKP starajŃ siň wğadze 

Pyrzyc, kt·re r·wnieŨ chciağyby wytyczyĺ 

obwodnicň po Ŝladzie nieczynnej linii 

kolejowej.  

    Wğadze wielkopolskiego miasta Pniewy 

chcŃc wykorzystaĺ pas nieczynnej linii  

kolejowej PoznaŒ ï Miňdzych·d do 

wybudowania nowej ulicy, w 2017 r. 

wywğaszczyğy PKP na mocy specustawy 

drogowej. Grupa PKP nie zrobiğa nic, aby 

zablokowaĺ procedurň wywğaszczeniowŃ. Co 

zaskakujŃce, burmistrz Pniew jest jednym z 

sygnatariuszy porozumienia samorzŃd·w na 

rzecz rewitalizacji linii kolejowej z Poznania 

do Miňdzychodu. Decyzjň o likwidacji tej 

linii wydağa we wrzeŜniu 2015 r. minister 

infrastruktury Maria Wasiak z Platformy 

Obywatelskiej ï to otworzyğo furtkň dla 

procedury wywğaszczenia. 
  

Czas ucieka 
    Podczas budowy drogi ekspresowej S5 

miňdzy Wrocğawiem i Poznaniem przerwano 

nieczynnŃ liniň Rawicz ï ścinawa oraz liniň 

Bojanowo ï G·ra, kt·ra, w momencie gdy 

zapadğa zaakceptowana przez PKP PLK 

decyzja o jej przeciňciu, byğa liniŃ uŨywanŃ. 

    W 2010 r. Generalna Dyrekcja Dr·g 

Krajowych i Autostrad zleciğa budowň 

odcinka trasy S5 na pograniczu Dolnego 

ślŃska i Wielkopolski. Projekt tej inwestycji 

nie uwzglňdniğ potrzeby wybudowania nad 

drogŃ wiaduktu dla linii, z kt·rej co prawda 

pociŃgi pasaŨerskie wycofano juŨ w 1991 r., 

ale nadal kursowağy niŃ skğady towarowe. 

    Na przeğomie 2011 i 2012 r. doszğo do 

przerwania toru biegnŃcego z Bojanowa do 

G·ry ï zdemontowano jego 150-metrowy 

odcinek kolidujŃcy z powstajŃcŃ drogŃ S5. 

Tak oto 12-tysiňczne miasto G·ra wraz z 

cağym powiatem g·rowskim odciňto od sieci 

kolejowej: dziağajŃce w G·rze zakğady 

zostağy zmuszone do przestawienia obsğugi 

transportowej z pociŃg·w na ciňŨar·wki, a 

rozw·j g·rowskiej strefy przemysğowej 

Invest-Park stanŃğ pod znakiem zapytania. 

    SamorzŃdowcy z G·ry z burmistrz IrenŃ 

Krzyszkiewicz na czele pr·bowali nie 

dopuŜciĺ do przerwania jedynej linii 

kolejowej prowadzŃcej do ich miasta. Udağo 

im siň jedynie doprowadziĺ do zawarcia w 

lipcu 2010 r. porozumienia miňdzy 

GDDKiA, PKP PLK, miastem G·ra i 

powiatem g·rowskim. Zgodnie z jego 

zapisami, drogowcy zostali zobowiŃzani do 

zbudowania wiaduktu kolejowego nad drogŃ 

S5 w czasie dw·ch lat od zgğoszenia takiej 

potrzeby. Gdy g·rowscy samorzŃdowcy 

skğadali oficjalne wnioski o wybudowanie 

wiaduktu, sp·ğka PKP PLK siň od nich 

dystansowağa, a GDDKiA ignorowağa z 

uwagi na Ăbrak uzasadnionych potrzeb 

spoğeczno-gospodarczychò. 

    Czğonek zarzŃdu wojew·dztwa 

dolnoŜlŃskiego Tymoteusz Myrda w maju 

2020 r. poinformowağ, Ũe w planach jest 

rewitalizacja linii i uruchomienie poğŃczeŒ 

pasaŨerskich w relacji Wrocğaw ï Bojanowo 

ï G·ra. Myrda zaznaczyğ jednak, Ũe aby 

pociŃgi wr·ciğy do G·ry, Grupa PKP musi 

przekazaĺ przerwanŃ liniň Bojanowo ï G·ra 

samorzŃdowi: ï Trwa przejmowanie linii na 

rzecz wojew·dztwa dolnoŜlŃskiego, dlatego 

trudno precyzyjnie wskazaĺ termin 

pojawienia siň na tej trasie pociŃg·w. 

Przejňcie linii jest niestety dğugim procesem, 

tylko czňŜciowo zaleŨnym od naszego 

samorzŃdu. 

    Uchwağň o woli przejňcia linii do G·ry 

wğadze Dolnego ślŃska podjňğy w styczniu 

2019 r. Procedury w Grupie PKP wciŃŨ 

trwajŃ. ï RozpoczňliŜmy dziağania majŃce na 

celu przekazanie tej linii  samorzŃdowi ï 

m·wi Michağ Stilger z PKP. ï Nastňpnymi 

krokami bňdzie uzyskanie niezbňdnych zg·d 

korporacyjnych oraz skierowanie wniosku do 

Ministerstwa Infrastruktury o wydanie zgody 

na obr·t nieruchomoŜciami wchodzŃcymi w 

skğad linii. 

    Problem w tym, Ũe czas ucieka: 

porozumienie, kt·re zobowiŃzuje GDDKiA 

do wybudowania wiaduktu linii Bojanowo ï 

G·ra nad drogŃ ekspresowŃ S5, waŨne jest 

tylko do koŒca 2020 r. 
 

 KAROL TRAMMER
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Å JeŨeli zakres remontu linii Ostroğňka ï Mağkinia bňdzie ograniczony do potrzeb ruchu 

towarowego, to prace nie obejmŃ renowacji zapuszczonych peron·w. Przystanek Jarnuty. 
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LiczŃca 23 tys. mieszkaŒc·w Ostr·w 

Mazowiecka to najwiňksze w wojew·dztwie 

mazowieckim miasto powiatowe, do kt·rego 

nie da siň dojechaĺ pociŃgiem. PKP Polskie 

Linie Kolejowe przymierzajŃ siň do remontu 

biegnŃcej przez Ostr·w MazowieckŃ linii 

Ostroğňka ï Mağkinia, po kt·rej kursujŃ tylko 

pociŃgi towarowe. Czy planowane prace 

umoŨliwiŃ reaktywacjň ruchu pasaŨerskiego? 
 

Nbydjhv`mh` ronĵdbymd 
    PociŃgi pasaŨerskie wycofano z linii 

Ostroğňka ï Ostr·w Mazowiecka ï Mağkinia 

w 1993 r. Wğadze powiat·w ostrowskiego i 

ostroğňckiego w poğowie 2019 r.  zwr·ciğy siň 

do marszağka wojew·dztwa mazowieckiego 

Adama Struzika z wnioskiem o przywr·cenie 

poğŃczeŒ na tej trasie. 

     ï Uruchomienie przewoz·w umoŨliwiğoby 

mieszkaŒcom powiatu ostrowskiego dojazd 

do Ostroğňki oraz do Mağkini, skŃd moŨna 

dojechaĺ do Warszawy i Biağegostoku ï 

m·wi dwumiesiňcznikowi ĂZ Biegiem Szynò 

wicestarosta ostrowski J·zef Rostkowski. W 

lipcu i sierpniu 2019 r. starostwo 

zrealizowağo internetowe badanie ankietowe, 

w kt·rym wziňğo udziağ 3148 os·b: 75% 

opowiedziağo siň za reaktywacjŃ poğŃczeŒ 

pasaŨerskich miňdzy OstroğňkŃ a MağkiniŃ. O 

przeprowadzenie ankiety, majŃcej na celu 

okreŜlenie oczekiwaŒ spoğecznych, poprosiğ 

marszağek wojew·dztwa mazowieckiego 

Adam Struzik, jednoczeŜnie zobowiŃzujŃc siň 

do uzyskania od PKP PLK informacji o 

moŨliwoŜciach przygotowania linii Ostroğňka 

ï Mağkinia do reaktywacji ruchu pociŃg·w 

pasaŨerskich. W styczniu 2020 r. nadeszğa 

odpowiedŦ z biura strategii PKP PLK, kt·re 

poinformowağo, Ũe aktualnie planowane jest 

zrealizowanie po 2021 r. prac remontowych ï 

ich zakres ma byĺ jednak dopasowany tylko 

do potrzeb ruchu towarowego. 
 

Znaczenie linii 
    54-kilometrowa linia Mağkinia ï Ostroğňka 

ma znaczenie dla pociŃg·w towarowych 

przede wszystkim jako ciŃg objazdowy. Z 

uwagi na koniecznoŜĺ zapewnienia ciŃgğoŜci 

dostaw wňgla do ostroğňckiej elektrowni, ciŃg 

ten jest najintensywniej wykorzystywany w 

okresach prowadzenia prac remontowych na 

linii Tğuszcz ï Ostroğňka. 

    Ponadto w latach 2013-2017 pociŃgi 

towarowe omijağy modernizowany odcinek 

Tğuszcz ï Mağkinia, kursujŃc trasŃ okrňŨnŃ 

przez Wyszk·w, Ostroğňkň i Ostr·w 

MazowieckŃ (niezelektryfikowanŃ liniŃ 

Ostroğňka ï Mağkinia skğady PKP Cargo byğy 

przeciŃgane lokomotywŃ spalinowŃ, zwykle 

bez odpinania elektrowozu). 

    Ostatnie dwa lata to okres mniejszego 

wykorzystania linii. Od poğowy 2018 r., w 

ramach modernizacji magistrali Warszawa ï 

Biağystok, trwağa przebudowa wiaduktu, 

kt·rym linia do Ostroğňki wybiega ze stacji 

Mağkinia. ï Prace zostağy zakoŒczone w 

czerwcu 2020 r. Rozpoczňğy siň odbiory 

techniczne ï m·wi Magdalena Janus z PKP 

PLK, informujŃc, Ũe wyjazd z Mağkini w 

kierunku Ostroğňki stanie siň moŨliwy 

jesieniŃ 2020 r. Do tego momentu ruch 

bňdzie nadal ograniczaĺ siň do docelowej 

obsğugi nadawc·w i odbiorc·w z Ostrowi 

Mazowieckiej pociŃgami docierajŃcymi tylko 

od strony Ostroğňki (na przykğad w maju 

2020 r. liniŃ przejechağo kilka skğad·w). 

    Podczas rozpoczynajŃcej siň modernizacji 

podlaskiego odcinka magistrali Warszawa ï 

Biağystok pociŃgi towarowe bňdzie moŨna 

kierowaĺ objazdem prowadzŃcym liniŃ 

Mağkinia ï Ostroğňka i dalej liniŃ Ostroğňka ï 

Ğapy. 
 

Warunek uruchomienia 
    ï Na linii z Mağkini do Ostroğňki 

obowiŃzuje prňdkoŜĺ maksymalna 60 km/h. 

Lokalnie wprowadzone sŃ ograniczenia do 

20 i 40 km/h ï informuje Karol Jakubowski z 

PKP PLK. ï Planowane sŃ prace zwiŃzane z 

zapewnieniem przejezdnoŜci i przywr·ceniem 

parametr·w eksploatacyjnych.  

    PrňdkoŜĺ moŨliwa do uzyskania w drodze 

renowacji infrastruktury to 80-100 km/h. W 

celu poprawy przepustowoŜci sp·ğka PKP 

PLK rozwaŨa teŨ odtworzenie mijanki Gucin, 

kt·rŃ zdegradowano do roli przystanku na 

poczŃtku lat 90. Od tego czasu jedynym 

punktem umoŨliwiajŃcym mijanie siň 

pociŃg·w na jednotorowej linii Ostroğňka ï 

Mağkinia jest stacja Ostr·w Mazowiecka. 

    Ograniczenie zakresu remontu do potrzeb 

ruchu towarowego oznacza, Ũe prace nie 

obejmŃ renowacji zapuszczonych peron·w. 

W piŜmie do samorzŃdu wojew·dztwa sp·ğka 

PKP PLK zaznaczyğa, Ũe jest otwarta na 

rozmowy w kwestii zakresu przedsiňwziňcia, 

dodajŃc jednak, Ũe jeŜli miağby on zostaĺ 

rozszerzony o potrzeby poğŃczeŒ osobowych, 

to Ăprace objňğyby infrastrukturň pasaŨerskŃ 

znajdujŃcŃ siň w istniejŃcych lokalizacjach, 

bez moŨliwoŜci ich relokacji czy 

dostosowania do obecnej siatki osadniczejò 

(chodzi o unikniňcie czasochğonnego procesu 

uzyskiwania pozwolenia na budowň dla 

cağego przedsiňwziňcia). 

    Rzadkie rozmieszczenie przystank·w to 

jednak istotny problem linii Ostroğňka ï 

Mağkinia na terenie powiatu ostrowskiego. W 

jego granicach, na 34-kilometrowym odcinku 

linii , stacje i przystanki istniejŃ tylko w 

czterech miejscowoŜciach. Nawet poğoŨone 

w bezpoŜrednim sŃsiedztwie linii kolejowej 

wsie Bğňdnica czy Stok, liczŃce po okoğo 400 

mieszkaŒc·w, nigdy nie doczekağy siň 

wğasnych przystank·w. Budowa peron·w w 

nowych lokalizacjach mogğaby stanowiĺ 

zadanie oddzielne od remontu istniejŃcej 

infrastruktury. 

    Biuro strategii PKP PLK poinformowağo, 

Ũe kompleksowa modernizacja linii moŨliwa 

jest w ramach Regionalnego Programu 

Operacyjnego 2021-2027 lub programu Kolej 

Plus. Pytamy w samorzŃdzie wojew·dztwa 

mazowieckiego o preferowany scenariusz 

dziağaŒ, majŃc na uwadze, Ũe uchwalony 

przez sejmik w 2014 r. plan transportowy 

wymienia liniň Ostroğňka ï Mağkinia wŜr·d 

ciŃg·w przewidzianych do reaktywacji.         

ï Warunkiem uruchomienia poğŃczeŒ jest 

wykonanie peğnego remontu ze szczeg·lnym 

uwzglňdnieniem modernizacji punkt·w 

odprawy podr·Ũnych i zabezpieczenia 

odpowiedniej liczby mijanek ï odpowiada 

Marta Milewska z kancelarii marszağka 

wojew·dztwa, po czym dodaje: ï Na obecnŃ 

chwilň nie przewiduje siň dalszych dziağaŒ na 

rzecz uruchomienia poğŃczeŒ na linii 

Ostroğňka ï Ostr·w Mazowiecka ï Mağkinia. 
 

 KAROL TRAMMER



 
 

Å P·ğ roku po zakoŒczeniu rob·t modernizacyjnych na linii PoznaŒ ï Piğa sp·ğka PKP PLK 

podjňğa decyzjň o kolejnym przedsiňwziňciu na tym ciŃgu: odbudowie mijanki Parkowo. 
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PKP Polskie Linie Kolejowe nie dağy siň 

przekonaĺ do tego, by modernizacja linii 

PoznaŒ ï Piğa objňğa dobudowň drugiego 

toru. I gdy w poğowie grudnia 2019 r. sp·ğka 

PKP PLK chwaliğa siň, Ũe prace po dw·ch 

latach realizacji dobiegajŃ koŒca, byğo juŨ 

jasne, Ũe ich zakres byğ niewystarczajŃcy. W 

najbliŨszych latach konieczne zatem bňdzie 

wykonanie kolejnych prac na dopiero co 

zmodernizowanym ciŃgu. 
 

Demons`Ŭ+ yvhi`mhd+ lncdqmhy`bi` 
    93-kilometrowa linia PoznaŒ ï Piğa jest 

jednotorowa na liczŃcym 57 km odcinku od 

mostu nad WartŃ w Obornikach do stacji 

Dziemb·wko na wlocie do wňzğa pilskiego. 

To skutek dziağaŒ Armii Czerwonej, kt·rej 

trofiejnyje bataliony w 1945 r. zdemontowağy 

drugi tor i wywiozğy jako zdobycz wojennŃ 

do ZwiŃzku Sowieckiego. Na cağym odcinku 

jednotorowym istniejŃ zaledwie cztery 

punkty, w kt·rych moŨliwe jest mijanie siň 

pociŃg·w. W ramach modernizacji ï mimo 

braku decyzji o odbudowie drugiego toru ï 

nie zdecydowano siň nawet na odtworzenie 

mijanek Parkowo, Sokoğowo BudzyŒskie, 

Ostr·wki koğo ChodzieŨy i Milcz, kt·re 

zostağy zdegradowane do roli przystank·w na 

przeğomie XX i XXI wieku. 

    Zrealizowana w latach 2017-2019 

modernizacja, na kt·rŃ wydano 500 mln zğ, 

de facto wiňc zakonserwowağa liniň PoznaŒ ï 

Piğa w ksztağcie po zdemontowaniu jednego 

toru przez Armiň CzerwonŃ po II wojnie 

Ŝwiatowej oraz po zlikwidowaniu mijanek w 

okresie zwijania infrastruktury kolejowej na 

przeğomie wiek·w. 
 

Twarde stanowisko 
    JuŨ w trakcie realizacji prac na linii 

PoznaŒ ï Piğa sp·ğka PKP Polskie Linie 

Kolejowe zaczňğa rakiem wycofywaĺ siň ze 

swojego wczeŜniej twardego stanowiska, Ũe 

nie ma potrzeby ani odtwarzania czňŜci 

zlikwidowanych mijanek, ani tym bardziej 

dobudowywania drugiego toru. 

    W maju 2019 r. podpisana zostağa umowa 

miňdzy PKP PLK a samorzŃdem 

wojew·dztwa wielkopolskiego o wsp·ğpracy 

przy opracowaniu studium wykonalnoŜci 

dobudowy drugiego toru na 

dwukilometrowym odcinku od mostu nad 

WartŃ do stacji Oborniki Wielkopolskie. Z 

kolei w maju 2020 r., zaledwie p·ğ roku po 

zakoŒczeniu modernizacji, sp·ğka PKP PLK 

zğoŨyğa w Regionalnej Dyrekcji Ochrony 

środowiska w Poznaniu wniosek o wydanie 

decyzji Ŝrodowiskowej dla budowy mijanki 

Parkowo w poğowie 15-kilometrowego 

odcinka miňdzy Obornikami a RogoŦnem. 

    Problem w tym, Ũe realizacja obydwu tych 

przedsiňwziňĺ, kt·re majŃ zwiňkszyĺ 

przepustowoŜĺ zmodernizowanej linii, to 

kwestia kilku lat. Co wiňcej, podczas prac 

budowlanych nie obejdzie siň bez kolejnych 

utrudnieŒ w kursowaniu pociŃg·w. 
 

Na razie niepotrzebny 
    W 2016 r., ponad rok przed rozpoczňciem 

modernizacji linii PoznaŒ ï Piğa, trwağy 

rozmowy dotyczŃce rozszerzenia jej zakresu 

o budowň drugiego toru. Skğaniağy siň ku 

temu zar·wno samorzŃd wojew·dztwa 

wielkopolskiego, jak i Centrum Unijnych 

Projekt·w Transportowych. JednoczeŜnie 

UrzŃd Transportu Kolejowego w ĂAnalizie 

odcink·w sieci kolejowej o ograniczonej 

przepustowoŜciò zwracağ uwagň na problemy 

z przepustowoŜciŃ linii PoznaŒ ï Piğa: ĂBrak 

wystarczajŃcej liczby stacji umoŨliwiajŃcych 

mijanie siň pociŃg·w utrudnia konstruowanie 

optymalnego rozkğadu jazdyò. Analiza UTK 

stawiağa przy tym pytanie, Ăna ile 

modernizacja poprawi przepustowoŜĺ linii, 

przy zağoŨeniu braku budowy drugiego toru 

na jednotorowym odcinkuò. 

    W 2016 r. weto dla rozszerzenia zakresu 

prac zgodnie postawili minister infrastruktury 

Andrzej Adamczyk i Ireneusz Merchel, 

prezes PKP PLK. SğuŨby prasowe tej sp·ğki 

dğugo broniğy tej decyzji: ï Przy dzisiejszym 

ruchu pociŃg·w i r·wnieŨ przy planowanym 

ruchu pociŃg·w ten drugi tor na razie jest 

niepotrzebny. On nie bňdzie w peğni 

wykorzystywany ï m·wiğ w 2018 r. w 

internetowej audycji KolejWizja Zbigniew 

Wolny z PKP PLK, podkreŜlajŃc, Ũe linia 

PoznaŒ ï Piğa ma znaczenie tylko regionalne.      

     JednakŨe poza pociŃgami Polregio i Kolei 

Wielkopolskich, kursujŃ niŃ takŨe poğŃczenia 

PKP Intercity, w takich relacjach jak Sğupsk 

ï Katowice czy PrzemyŜl ï Koğobrzeg, oraz 

skğady towarowe. PociŃgi juŨ dziŜ tracŃ po 

kilkanaŜcie minut na przepuszczanie skğad·w 

jadŃcych z drugiego kierunku (np. poranny 

pociŃg Polregio relacji Biağogard ï PoznaŒ 

stoi z tego powodu 8 min. w ChodzieŨy i 10 

min. w RogoŦnie). A dodajmy, Ũe od 2021 r. 

planowane jest uruchomienie nowych 

poğŃczeŒ PoznaŒskiej Kolei Metropolitalnej 

miňdzy Poznaniem, Obornikami i RogoŦnem. 
 

Tysiăbd jhknldsqñv na pusto  
    Chytry dwa razy pğaci. Ta ludowa mŃdroŜĺ 

sprawdza siň r·wnieŨ w kwestii inwestycji 

kolejowych. Kolejne przedsiňwziňcia 

realizowane na tej samej linii w obliczu 

zwiňkszajŃcego siň ruchu sŃ droŨsze niŨ 

jedna dobrze zaplanowana modernizacja, 

kt·ra uwzglňdnia perspektywň wzrostu 

przewoz·w ï co powinno stanowiĺ cel 

kaŨdej inwestycji kolejowej. Warto przy tym 

pamiňtaĺ, Ũe za Ŧle pojňte oszczňdnoŜci PKP 

PLK pğacŃ pasaŨerowie, borykajŃcy siň 

powtarzajŃcymi siň trudnoŜciami w 

podr·Ũowaniu, oraz przewoŦnicy, kt·rzy 

ponoszŃ realne koszty korzystania z 

infrastruktury niedopasowanej do ich 

potrzeb. 

    W latach 2018-2019 sp·ğka PKP Polskie 

Linie Kolejowe zelektryfikowağa odcinek 

Wňgliniec ï Zgorzelec, dziňki czemu 

moŨliwe stağo siň kursowanie bezpoŜrednich 

pociŃg·w elektrycznych z kierunku 

Wrocğawia do leŨŃcego na granicy z 

Niemcami Zgorzelca (wczeŜniej pasaŨerowie 

zmuszeni byli do przesiadania siň na stacji 

Wňgliniec ze skğad·w elektrycznych do 

szynobus·w). 

   Na stacji Zgorzelec zelektryfikowano 

jednak tylko dwa z szeŜciu tor·w, przez co 

brakuje miejsca na odstawianie skğad·w 

oczekujŃcych na jazdň powrotnŃ. Skutek Ŧle 

pojňtych oszczňdnoŜci przy elektryfikacji jest 

taki, Ũe elektryczny zesp·ğ trakcyjny Dart 

obsğugujŃcy pociŃg InterCity ĂNağkowskaò 

po dojechaniu do Zgorzelca trzeba podsyğaĺ 

do oddalonej o 27 km stacji Wňgliniec, skŃd 

po kilku godzinach z powrotem podsyğany 

jest do Zgorzelca, by wyruszyĺ w trasň do 

Warszawy. 

    Od otwarcia zelektryfikowanego odcinka 

Wňgliniec ï Zgorzelec w grudniu 2019 r. 

skğady PKP Intercity w ramach pr·Ũnych 

podsyğ·w z i do Zgorzelca przejechağy w 

sumie juŨ ponad 9 tys. kilometr·w. 
 

KAROL TRAMMER
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ăDojeŮdŮaliŢmy do Grodna. Pociņg nasz, niby ptak prujņcy powietrze, przebiegaġ po 
wyniosġym moŢcie nad masztami wicin litewskich.  
W dole wiġ siŋ w gġŋbokim jarze pġowy Niemen, a kilka secin biaġych drewnianych 
domk·w piŋtrzyġo siŋ na urwistych i stromych wybrzeŮach rzeki. WieŮyce siedmiu 
Ţwiņtyŗ wybiegġy nad stary gr·d Erdziwi ġġa i Witolda, jako wybiega duch idei ku 
wyŮynom i panuje nad poziomym zgie ġkiem mrowiska ulicznego. Ale kto chce 
lubowaļ siŋ piŋknymi widokami przyrody i odetchn ņļ woniņ drzew i zi·ġ, niech nie 
siada na w·z ciņgniŋty stalowym Pegazem berliŗskiej masztami Borsiga i pŋdzony 
piekielnņ siġņ wrzņtku. Na szczŋŢcie byġem u kresu niewolniczej podr·Ůy kolejowej, 
bo pociņg nasz, przebywszy szybko most na Niemnie i ogromny przekop g ·ry 
miejskiej, stanņġ przed dworcem grodzieŗskimó 

Zygmunt Gloger *, ăDolinami rzek. Opisy podr·Ůy  
wzdġuŮ Niemna, Wisġy, Bugu i Biebrzyó 

*Ůyġ w latach 1845-1910, historyk, archeolog, etnograf, krajoznawca 
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Å O problemie  

niekoŒczŃcego siň 

modernizowania linii 

kolejowych pisaliŜmy  

na poczŃtku 2020 r. 
 




